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К-По2 1/2020 

 

 

ТРАНСКРИПТ АУДИО ЗАПИСА 

СА ГЛАВНОГ ПРЕТРЕСА одржаног дана 14. aприла 2021. године 

 

 

Председник већа: 14.04.2021. године. 11:41 часова 

 

 Председник већа отвара заседање у предмету Вишег суда у Београду, Одељења 

за ратне злочине К-По2 1/2020 против оптуженог Османа Османовића, због кривичног 

дела ратни злочин против цивилног становништва из члана 142 став 1 КЗ СРЈ  и других 

кривичних дела по оптужници Tужилаштва за ратне злочине КТО број 1/20 од 

21.02.2020. године, потврђена дана  12.03.2020. године. 

 

Веће поступа у неизмењеном саставу. 

 

Да ли има примедби на састав већа? 

 

Примедби на састав већа није било. 

 

Записник води записничар Јасминка Јовановић, у раду суда помаже судијски 

помоћник Јелена Петровић. 

 

 КОНСТАТУЈЕ СЕ да су на главни претрес приступили: 

 

-заменик тужиоца за ратне злочине – Душан Кнежевић, са тужилачким 

сарадником Јеленом Владисављев, 

 

-оптужени Осман Османовић, доведен преко Управе Окружног затвора у                

Београду. 

 

Присутан бранилац оптуженог - адвокат Ђорђе Дозет. 

 

У публици присутна лица: Брковић Дамјан, Кљаић Марина и Муховић 

Мирсад. 

 

Констатује се да је успостављена видеоконференцијска веза са Основним судом 

Брчко Дистрикта.  

 

Добар дан. Да ли се чујемо? Основни суд Брчко Дистрикт?  

 

Судија Основног суда Брчко Дистрикта БиХ Фуад Златић: Добар дан, 

чујемо се. 

 

Председник већа: Да ли се чујемо? 

 

Судија Основног суда Брчко Дистрикта БиХ Фуад Златић: Ја Вас чујем. 

 

Председник већа: Добро. Да ли можете да се представите? 
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Судија Основног суда Брчко Дистрикта БиХ Фуад Златић: У судници је 

присутан судија Златић Фуад. 

 

Председник већа: Име само да ли можете гласније? 

 

Судија Основног суда Брчко Дистрикта БиХ Фуад Златић:  Фуад. 

 

Председник већа: Фуад Златић.  

 

Судија Основног суда Брчко Дистрикта БиХ Фуад Златић:  Да. 

 

 Председник већа: Констатује се да је успостављена видеоконференцијска веза 

са Основним судом Брчко Дистрикта и судијом Фуадом Златићем. 

 

Изволите, браниоче. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Адвокат Ђорђе Дозет. Госпођо председнице већа, ово је 

тринаести главни претрес у овом поступку. На претходних дванаест претреса као што 

сте видели и колико сам схватио уз Вашу сагласност, користио сам таблет у којем 

имам све предмете у електронској форми па и овај овде. Данас ми је, тако ми је 

саопштено на улазу, по Вашем налогу одузет таблет. Молим да о томе известите, дакле  

о разлозима тога и у крајњој линији, ако и даље остајете код тог става, да се о томе 

изјасни веће. Ја нећу из обзира према мом клијенту и чињеници да је он у притвору 

тражити да се данашњи претрес, ако Ви остајете код те одлуке, одложи. Али свакако ћу 

написати писмену претставку о томе. 

 

Председник већа: Добро. Браниоче, Ви јако дуго заступате у овом суду. Нисте 

Ви први пут на овом претресу. И Вама је јако познато да је забрањено уношење 

мобилних телефона и компјутера и било којих других средстава на којима постоји 

интернет. Ја сам питала да ли имате интернет конекцију, они су рекли да имате. Дакле, 

без интернет конекције Ви увек можете да унееете Ваш рачунар и то је Вама вероватно 

познато. Тако је увек било до сада. Тако раде сва већа и ово мене заиста чуди овакво 

Ваше иступање. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Дозволите.  

 

Председник већа: Да, да, изволите. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли Вас је чудило претходних дванаест пута? 

 

Председник већа: Мене никада нису звали јер знају правило доле на улазу да не 

може нико да унесе интернет. У том случају Ви бисте могли мобилни телефон да 

унесете јер је забрањено снимање и репродуковање тока главног претреса 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да, али... 

 

Председник већа: Сачекајте, у таквим околностима овде је било проблема да су 

својевремено са лап-топом долазили браниоци или публика да су снимали и касније 

репродуковали главни претрес, а Ви знате да је за то потребно одобрење председника 
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суда. И од када постоји овај суд важи правило да мобилни телефони и лап-топ са 

интернетом не може да се унесе. То је Вама познато. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Наравно. Да ли је проблем искључити картицу? 

 

Председник већа: Није, ја сам рекла, може да унесе уколико је без интернета. 

Мене су питали са портирнице, да ли може бранилац. Ја сам рекла може уколико нема 

интернет, као и у сваком другом поступку. И не разумем, вероватно је нека, нисте се 

разумели. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Вероватно се нисмо разумели, дакле није проблем 

извадити картицу из уређаја. 

 

Председник већа: Требали сте то да учините јер ја сам рекла као и у свим 

осталим случајевима, уколико нема интернет, може. Дакле, ја се не сећам када ме у 

било ком предмету зову са улаза, али углавном зову када неко дође са лап-топом и увек 

када ме зову ја увек кажем, као што сам и данас рекла, може уколико нема интернета. 

Мени су данас рекли, има интернет, рекла сам, знате какво је правило. Не може 

уколико има. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Мени је саопштено да сте до сада дванаест пута 

дозволили, тринаести пут не дозвољавате. Дакле, с обзиром да желим данас 

учествовати у овом поступку, молим Вас ми дозволите да унесем таблет и да извадим 

картицу овде пред Вама. 

 

Председник већа: Ви можете да извадите картицу, дакле, извршиће се преглед. 

Уколико Ваш лап-топ нема интернет, ја Вам дозвољавам да унесете, што сам и рекла и 

службенику на пријему. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Дозволите ми да узмем таблет и пред Вама извадим 

картицу.  

 

Председник већа: Ви ћете тамо то учинити, ево ја одређујем паузу, ја се 

извињавам и колеги. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Два минута треба. 

 

Председник већа: Па морамо да одредимо паузу, да бисте Ви то учинили. Ви 

можете али проверите, уколико постоји интернет, дакле не може. Знамо сви то 

правило.  

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли могу да идем да узмем таблет? 

 

Председник већа: Можете да узмете, али дакле уколико добијем обавештење да 

је тај лап-топ без интернета. 

 

Одређује се пауза у трајању од пет минута.  Да ли Вам је довољно пет минута? 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Довољно је и два минута. 
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Председник већа: Добро. Два минута.  

 

Суд доноси 

 

Р Е Ш Е Њ Е 

 

Накаон паузе, наставља се главни претрес.  

 

Извињавам се још једном колеги Фуаду Златићу. 

 

Констатује се да су испуњене процесне претпоставке за одржавање главног 

претреса. 

 

Суд доноси 

 

Р Е Ш Е Њ Е 

 

Да се главни претрес одржи. 

 

Наставља се главни претрес прекинут дана 02.04.2021. године у фази доказног 

поступка. 

  

Главни претрес је јаван. 

 

Врши се аудио снимање тока главног претреса, а препис тонског снимка биће 

саставни део записника о главном претресу. 

 

Позивам судију Основног суда у Брчком Златић Фуада да обавести суд да ли је 

приступио сведок Шефко Калопер. 

 

Судија Основног суда Брчко Дистрикта БиХ Фуад Златић:Добар дан. 

Сведок је приступио и можемо ми позвати сведока да уђе у судницу, ако Ви 

дозвољавате. 

 

Председник већа: Да, да. И утврдићете његову истоветност.  

 

Судија Основног суда Брчко Дистрикта БиХ Фуад Златић: Наравно, 

наравно. 

 

Председник већа:  

 

Суд доноси 

 

Р Е Ш Е Њ Е 

 

 

Да се у доказном поступку испита сведок Шефко Калопер путем 

видеоконференцијске везе са Основним судом Брчко Дистрикта. 
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Испитивање сведока Шефка Калопера 

 

 Судија Основног суда Брчко Дистрикта БиХ Фуад Златић: Констатујем да је 

у судницу Основног суда Брчко Дистрикта приступио Калопер Шефко, рођен 

05.07.1954. године, у месту Јабука, идентитет утврђен на основу личне карте број 

IOBLLKL3181 издата од стране Владе Брчко Дистрикта БиХ, Јавни регистар.  

 

Председник већа: Ја Вам се захваљујем. Да ли можете камеру да усмерите 

према сведоку. Добар дан. Сведок Шефко Калопер, је ли тако? 

 

Сведок Шефко Калопер: Јесте, добар дан. 

 

Председник већа: Реците ми име Вашег оца? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Бајро. 

 

Председник већа: По занимању сте? 

 

Сведок Шефко Калопер: Дипломирани компаратист и дипломирани 

библиотекар. 

 

Председник већа: Да ли познајете оптуженог Османа Османовића? Да ли сте са 

истим у сродству или у завади? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Познајем га, нисмо у сродству, нисмо у завади. 

 

Председник већа: Ви сте предложени од стране браниоца оптуженог да будете 

испитани у овом кривичном поступку који се води против оптуженог Османа 

Османовића. Као сведок дужни сте да говорите истину. Давање лажног исказа 

представља кривично дело. Да ли Вам је јасно ово упозорење суда? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Јесте. 

 

Председник већа: Нисте дужни да одговарате на питања којима бисте себе или 

евентуално Вашег блиског сродника изложили тешкој срамоти, знатној материјалној 

штети или кривичном прогону. Да ли Вам је јасна ова поука суда? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Јесте. 

 

Председник већа: Као сведок положићете заклетву која је предвиђена, чије 

полагање је предвиђено одредбама Закона о кривичном поступку, а текст заклетве 

гласи: „Заклињем се својом чашћу да ћу о свему што пред судом будем питан говорити 

само истину и да ништа од онога што ми је познато нећу прећутати“. Да ли се 

заклињете на овакав начин? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Да. 

 

Председник већа: На овај начин? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Да. 
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Председник већа: Сведок опоменут, упозорен у смислу одредби члана 95 став 1 

и 2 ЗКП, након положене заклетве, у смислу члана 96 ЗКП, изјави: 

 

Да ли познајете овде оптуженог Османа Османовића? Да ли имате било каква 

сазнања о догађајима од априла, маја месеца 1992. године и изјасните се о 

активностима Вашим, оптуженог Османа Османовића уколико Вам је познато, а затим 

ће Вам бити постављена питања. 

 

Сведок Шефко Калопер:  Осман Османовић је пријератни припадник Центра 

служби јавне безбедности у Брчком. Молим? Јел ме чујете? 

 

Председник већа: Чујемо Вас одлично. 

 

Сведок Шефко Калопер:  Дакле, колега који је био друга организациона 

јединица овај од оне у којој сам ја радио. Познавали смо се онако из града, јел и 

колегијално поздрављали и тако даље, што се тиче овога што сте ме питали. 

 

Председник већа: Добро, Ви кажете друга јединица од оне у којој сам ја радио. 

Ево можете одмах да нам појасните назив јединице у којој сте Ви радили и у којој је он 

радио? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Он је био инспектор крим.службе овај у Брчком, а ја 

сам био припадник Службе Државне безбедности. 

 

Председник већа: То је пре отпочињања ратних сукова, оружаних сукоба на 

територији општине Брчко, је ли тако? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Тако је, тако је. 

 

Председник већа: Добро. Током маја и јуна 1992. године изјасните се, уколико 

сте у могућности, о Вашим активностима и о уколико су Вам познате активности 

оптуженог Османа Османовића. Да ли је он био припадник неких оружаних снага, да 

ли сте били Ви, да ли сте га сретали, виђали, посебно у Горњем Рахићу општина Брчко, 

БиХ? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Осман је, Османа сам ја у току тих овај како кажете 

ратних, ,јел прилика, дешавања. 

 

Председник већа: Оружаних сукоба. 

 

Сведок Шефко Калопер:  Оружаних сукоба, пошто сам се ја нашао у Горњем 

Рахићу тек негде 03. маја, а рат у Брчком почео је 30., морао сам се повући зато што је 

овај прва два дана је било интензивног гранатирања у насељу у коме сам се ја склонио, 

у очевој кући у Суљевића  сокаку. Због тог гранатирања повукао сам се према 

Мајевици, према том месту које се зове Рахић и фактички од 03. маја сам боравио тамо 

негде до конца јуна, тај ратни период. За сво то време мислим да сам једанпут срео 

Османа и то на, како се зове, јел чаршија, на улици, не знам како би то рекао. 

Поздравили смо се, пошто је он овај чини ми се, био ангажиран у том, како би га 

назвао, дијелу, тиму, пошто је то све било у формирању, увелико, бар оних првих 



 8 

десетак, петнаест дана, овај, који се бавио истрагама односно разговорима са неких 

првих двадесетак логораша из логора „Лука“ који су размењени овај и кажем, само сам 

га једанпут срео. Нисам имао никаквих контаката са њим, овај. Његов непосредни 

старешина у том периоду тамо не знам ко је био, да ли је то био Решид Мусић, да ли је 

био, у то не улазим. Са мном није имао контаката, ни пословних, ни било каквих 

других.  

 

Председник већа: Добро, да ли је то све што имате да кажете? 

 

Сведок Шефко Калопер:  У вези са чим? 

 

Председник већа: Да ли можете мало ближе да објасните оргнаизацију војне и 

цивилне власти на тој територији у периоду мај-јуни 1992. године? И у којим сте Ви 

оружаним формацијама били и све чега се сећате? 

Сведок Шефко Калопер:  Пазите, постоји нека заблуда да су то већ биле 

формиране оружане формације, када је у питању бар тај део општине Брчко. Пуцањем 

мостова и мојим повлачењем у место Горњи Рахић, ја сам право отишао до Станице 

јавне безбедности где је, где сам мислио да нађем командира Златка Јашаревића који је 

мој шурак, да видим куд ћу, шта ћу са његовом сестром, јел, ја заједно да се сместимо и 

тако даље. Међутим, тамо сам наишао на расуло, овај и обавестили су ме да је сво 

руководство Јавне безбедности, командир, његов заменик, командир Станице, како се 

то зове, саобраћајне јединице да су сви били на превару заробљени и задржани у 

Брчком, што ћу ја касније овај и посведочити, да су они месец дана били овај тамо 

негде по логорима, а касније размењени за, у размени војске, војска која је била у 

формирању. Пазите, такво је време било. Док сам дошао до Рахића, отели су ми, то је 

било хаотично стање, отели су ми канистер са десет литара бензина из аута, отели су 

ми на једном другом пункту овај службени шкорпион и тако даље  и тако даље. Срео 

сам се на неким од друштвено-политичких фактора у том хаотичном стању, том 

насиљу. По мојој процени можда се затекло педесетак хиљада људи, пазите то је 

сеоска средина у којој је више ни шибица није могла стати. Стварно је владало 

хаотично стање. И неко од тих политичара је рекао да би ја требао, пошто је 

обезглављена Јавна безбедност, да им ја консолидујем те редове. Ја сам рекао не могу, 

ја сам припадник једне друге организационе јединице која је давно почела одумирати. 

А зашто је почела одумирати? Па због тих предратнх збивања и тако даље. Ја сам, 

наиме, 01. марта 1992. године већ био на шестомесечном неплаћеном одсуству и 

сасвим случајно због те супруге сам се, остао у Брчком и овај задесио се ту. Дакле, 

рекли су ми да ја то консолидујем. Ја кажем, не могу ја сам себе поставити. И онда су 

они одржали са тих десетак полицајаца јел бивших милиционара састанак и рекли, од 

данас ће вам вршилац дужности бити тај и тај. И ми смо наш задатак је био да јел у том 

хаосу покушамо да направимо неког реда и да спречимо шверц који је тада баш оно 

кренуо, те цигаретама, те овим, те оним. И да на неки начин успоставимо ред буквално 

у тим сеоским срединама, овај. Истовремено сам долазећи ту, приметио те пунктове 

које, по појединим месним заједницама и један од пунктова је био на месту које се зове 

Окрајци. Тамо се налазио неки нуклеус, овај јединице која ће се касније назвати 

бригада и која је можда, можда, по мојој процени, ја нисам баш овај обраћао пажњу на 

то, нисам имао ни пуно контаката, оно формирана, можда тек после месец дана. Све 

дотле је то било овај у неком натезању и знате како, младићи по месним заједницама 

организовали се једни овакви, други онакви. То је било хаотично стање. И овај,  тамо је 

дакле био тај нуклеус те јединице. А то где је Осман радио касније, након што сам ја је 



 9 

настало од бивших припадника Службе Државне безбедности и једног дела Јавне 

безбедностии инспектора, крим.инспектора, међу којима је био и Осман  јер се указала 

потреба. То је било одвојено, у некој тамо кући смештено, а касније је њима 

командовао Решид наш бивши иначе бивши начелник Службе Државне Босне и 

Херцеговине и тако даље. Ето то је то неки оквир око чега, о чему се радило у тим. Тек 

можда после месец дана дакле о концу можда маја, биће говора о формирању овај и 

чете војне полиције. До тада се ја усуђујем рећи да су то, знате, све што није овај 

наредба, све што није организовано, то је паравојска и тако даље. Након тих месец дана 

по мојој процени, ја не знам како то данас неки славе да је то раније формирана 

бригада, да је то, у то не улазим, ја сам емигрирао крајем јуна из мојих персоналних 

разлога, управо због таквог хаотичног стања и неког овај јел неке моје процене да 

треба да се на неко време склоним. Мислио сам се вратити али ето стицај околности је 

био такав да се нисам вратио овај. Дакле, шта сам хтео још рећи, шта је, значи војна 

полиција. Не знам, те неке друге. Војска је настајала дакле у тих првих месец дана по 

мени како сам ја видео. Ја нисам активно био укључен и инкорпориран у те њихове 

формације и у те њихове. Мој задатак је био цивилни сектор. Чак сам временом 

помишљао и да то оставим и да се бавим рецимо, да формирам телевизију или нешто 

тако, пошто сам ја и бивши новинар.  Некада давно сам јео хлеб од писања и рада на 

Радиу Брчком.  

Председник већа: Добро. Да ли је то све? 

Сведок Шефко Калопер:  Шта Вас још интересује? 

Председник већа: Изволите, браниоче, да ли имате питања за сведока? 

Адвокат Ђорђе Дозет: Адвокат Ђорђе Дозет, добар дан, господине Калопер. Ја 

сам бранилац Османа Османовића. Имао бих одређени број питања за Вас, а на основу 

сазнања у досадашњем току поступка. Да ли сте у том периоду, дакле говоримо о мају 

и јуну 1992. године, окривљеном Осману Османовићу издали било какав задатак или 

наређење или да ли Вам је Осман Османовић икада поднео некакав извештај о свом 

раду у том периоду? 

Сведок Шефко Калопер:  Мало пре сам ја рекао да нисам имао контаката са 

Османом никаквих. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Рекли сте да је у том периоду маја месеца по Вашем 

сазнању, на Окрајцима била смештена некаква, односно смештен неки нуклеус војне 

јединице која ће се касније звати бригада. Јесам Вас добро разумео? 

Сведок Шефко Калопер: Па, тако је то изгледало. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Е, да ли Вам је тад било познато да се на Окрајцима 

налази неки организовани затвор, притвор или логор, како год да га зовемо, за 

заробљене цивиле или припаднике војске српске националности? 

Сведок Шефко Калопер:  Ја сам зато овај начуо нешто једне прилике када је 

дошло до некакве побуне, овај. Наиме, неко је заробио пуковника Момира Зеца. Како 

је дошло до тога , тамо је подручје Челића и тако даље, ја у те, не знам те детаље. И он 

се ваљда налазио на Окрајцима, пуковник Зец. Да ли је било шта од војника са њим, 
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редовних. И дошло је до побуне и мене су звали тамо да неки од тих друштвено-

политичких фактора да смирим тај народ и ову наоружану светину, занте. Стварно је 

била руља, упали су и ја сам тад изашао пред њих и рекао да. Зашто су они упали? 

Начули су да је дошао неко из Челића да врати пуковника и тако даље и они су били, 

јел тај народ је био бесан, говорили су, побићемо све, ово, оно. И сада мене су звали да 

доле дођем и ја сам буквално изашао и зауставио, можда једно две стотињак, триста 

људи, колико је, рекао, гарантовао својим животом да они неће бити пуштен, враћен, 

него ће бити размењен евентуално за неке јел припаднике тадашње те војске, армије у 

формирању. И тад сам чуо да је то, он је био тамо смештен на Окрајцима 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли сте тада чули да ли има и других припадника? 

Сведок Шефко Калопер:  То је као притворска јединица, као нешто, шта ја 

знам. Па то су шупе биле, магацини. Знате, то је простор „Шумарије“ бивше. То није 

био затвор, није било ничег. То су комплекс шупа, не знам како би их назвао, једна 

једина зграда која је била лепа, то је била та команда. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Моје питање је било, да ли Вам је тада било познато да 

се тамо налази поред Момира Зеца и још припадника да ли војске или цивила српске 

националности? 

Сведок Шефко Калопер:  Мени није било познато, овај у том тренутку.  

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли сте Ви, с обзиром на Вашу позицију у служби 

Јавне безбедности, имали било какве везе са заробљавањем лица која су касније 

заточени на Окрајцима? 

Сведок Шефко Калопер:  Па, ми нисмо били та формација иако јел и по 

теорији по којој смо учени да је полиција у ратним околностима саставни део јел 

оружаних снага. Ту није било оружаних снага, ту су биле јединице, односно јединица у 

формирању. Дакле, а ми самим тим што је била таква ситуација, тек ће касније после 

мог одласка и емигрирања, бити формирана маневарска јединица полиције, разумете? 

До тада ми нисмо улазили ни у каква та борбена дејства, нити за време мог боравка. 

Баш је било и притисака на мене да се то формира и тако даље и тако даље. Нити 

привођења, нити хапшења и тако даље  и тако даље. Једино што смо по територији 

рецимо овај сузбијали поједине типове који шверцују оружјем, цигаретама и тако даље 

јер је то кренуло одмах.  

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли имате данас сазнања  или су то сазнања из тог 

периода ко је донео одлуку да се заробљене цивиле или војнике, припаднике српске 

националности, затвори на Окрајке? 

Сведок Шефко Калопер: Није ми то познато, не знам.  

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли Вам је познато тада било или да ли Вам је сада 

познато ко је био одговоран за обезбеђење тог затовра или притвора или логора? 

Сведок Шефко Калопер:  Није ми ништа познато, интересантно, али стварно 

то је. 
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Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли Ви имате било какве везе, да ли сте имали у том 

периоду било какве везе са обезбеђењем? 

Сведок Шефко Калопер:  Затварањем? 

Адвокат Ђорђе Дозет: Не, не, са обезбеђењем, са људима који обезбеђују тај 

логор, затвор или притвор, како год да га назовемо? 

Сведок Шефко Калопер:  Како мислите да ли сам имао везе са? 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли су Ваши људи, дакле Вама потчињени били 

задужени за обезбеђење тог затвора? 

Сведок Шефко Калопер:  Моји људи, моји који су потчињени мени, нису били 

тамо, они који су са мном комуницирали. Био је једино на пункту овај један полицајац 

који се звао Рамиз Ахметовић, овај, а он је био активни милиционар и њему је у логору 

„Лука“ убијена сестра и то зверски и тако даље. И он је овај он је на пункту био, али то 

није, то није, како бих рекао, та команда. Пункт је непосредно уз команду. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Не, моје питање се ограничава,... 

Сведок Шефко Калопер:  Зашто њега помињем? Он је значајан зато што је он 

зауставио тамо неког. Касније ћу ја то сазнати, Миленка Радушића који је са тридесет 

килограма експлозива и ,лажним исправама ваљда долазио да диже нешто у зрак. А 

иначе је прератни, особа осуђивана и тако даље. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли је тада то што сте сада рекла, помињете човека 

који се зове Миленко Радушић, говорите из тадашњих сазнања или из данашњих 

сазнања? 

Сведок Шефко Калопер:  Молим? 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли податак о хапшењу Миленка Радушића потиче из 

тог времена или је то накнадно Ваше сазнање? 

Сведок Шефко Калопер:  То су, помињење Миленка Радушића је овај из тог 

периода када је тај, како се звао,  не знам, полицајац јавио да га је ухватио и тако даље. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли сте Ви имали било какве везе са притварањем, 

односно са одлуком о томе где ће бити смештени, шта ће се дешавати са Миленком 

Радушићем? 

Сведок Шефко Калопер:  Не, не. Ја иначе овај сам само командовао 

полицајцима који, нама је седиште било, звало се „Под липом“, овај, та нека зграда 

стара, сада је то нова Пошта, не знам ни ја и тако даље, у центру Рахића. Значи, ми 

нисмо имали везе са Окрајцима. Војска је већ успостављана и ето моја је нека процена 

можда после, једно месец дана да је то јел функционирало. Мада касарна није, касарна 

је била одређена да буде у школи основној. Она је иза мене можда формирана како 

треба.  
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Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли сте икада донели Ви лично одлуку да се неко лице 

смести у логор, затвор или притвор на Окрајке? 

Сведок Шефко Калопер:  Не, не. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли Вам је у том периоду било познато, јасно ми је 

какав ће бити одговор, с обзиром на те претходне одговоре, у којим условима бораве ти 

људи у том притвору или затвору или у логору? 

Сведок Шефко Калопер:  Ма, ни случајно.  

Председник већа: Браниоче, ја Вас упозоравам, немојте „јасно ми је какав ће 

бити одговор“, то није дозвољено. Можете да поставите питање, ако Вам је јасно какав 

ће бити одговор, немојте постављати питање. Изволите, одговорите на ово питање. 

Сведок Шефко Калопер:  Не, не, није ми познато. 

Председник већа: Није. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли сте у том периоду знали која су лица, дакле 

именом и презименом, заточена на Окрајцима? 

Сведок Шефко Калопер:  Не, изузев, поменуо сам ето тога тај случај 

пуковника Зеца. Али изузев, поменуо сам ето тог тај случај пуковника Зеца. Али шта је 

било са њим касније, ваљда је размењен и тако даље. Ја у томе нисам учествовао. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли у том периоду, дакле говоримо мај-јуни 1992. 

године, познајете лице именом Арман Јашаревић? 

Сведок Шефко Калопер:  Армана Јашаревића сам далеко боље упознао после 

рата. А тада сам га у периоду мог тог боравка на ратишту само једанпут срео и то под 

околностима, неко га је привео у канцеларију ту „Под липом“ јер је дошло до сукоба, 

неко од полицајаца, јел милиционара, овај дошло је, хтели су му одузети некакав веома 

леп никловнаи пиштољ и тако даље. И дошло је до сукоба између њих и ја да би, видео 

сам да је момак робустан, тако да је, мислим да је тад рекао да је он овај по ВЕС био 

ЈНА војни полицајац и тако даље. А после рата ћу сазнати да, после рата, дакле, преко 

неке њогове приче, неки људи су ми причали, овај да је он стварно малтене до пуцања 

мостова био у касарни у Брчком и да се обучавао да буде снајпериста. Међутим, то су 

рекла-казала приче, јел, јавна поговарања; наводно неки његов сродник из Аустралије 

који је сада у Аустралији је то рекао, да је отац једва на једвите јаде га довукао кући и 

онда се он обрео тамо на ратишту, мени у канцеларију уведен у сукобу са неким од 

полицајаца. Ја сам то пресекао, будући да ми је рекао да је оно, по ВЕС војни 

полицајац, наредио сам да му оставе тај пиштољ и рекао да иде да се јави тамо у 

касарну где се формира чета војне полиције. Међутим, никада га више нисам видео, 

нити ми је било познато да ли је он како би Вам рекао, да ли се јавио у тој чети која 

тада није била de facto, a ни de jure формирана, него је била у формирању. А после рата 

у сусретима које ћу имати далеко више са њим, овај сам је рекао да је био припадник 

једне групе, некаквог Жаје Бушевца који и данас је квалифициран као борац и то 

„Златни љиљан“ и тако даље. Међутим, у тим првим данима, у тим првим овај јел 

тренуцима, тај дечко је био, па усуђујем се рећи, овај тај први месец дана на своју руку, 
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што би ми рекли, паравојна формација и тако даље. Није био под командом никаквом. 

Самостално се,  Арман ће ми после рата рећи да је био, да је он био наводно у саставу 

његове те јединице и парадокса, тај тип је био неко ко је мени овај требао да пресуди и 

тако даље, па ја нисам остао на ратишту, да ми такви типови пресуђују. Изволите. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли је у било ком периоду мај-јуни 1992. године 

Арман Јашаревић био у саставу Службе јавне безбедности којом сте Ви руководили, 

односно да ли Вам је био у било ком периоду подређен? 

Сведок Шефко Калопер:  Ма какви, то нема, ван памети. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли Вам је познато да ли поменусте лице Жаја 

Бушевац, је ли? 

Сведок Шефко Калопер:  Да. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли то лице Жаја Бушевац односно његова јединица 

има у том периоду било какве везе са војном полицијом? 

Сведок Шефко Калопер:  Не, не, сигурно, док сам ја био, не. Он је постао 

ратник после мог емигрирања и после наводно погинуо је 1993. године на Личком 

мосту, ту где је требало мене да ликвидира, на годину дана пре. А зашто то, никад нико 

неће сазнати. Можда неко зна. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли Вам је Арман Јашаревић у било ком временском 

периоду, дакле мај-јуни 1992. године или у каснијем Вашим сретањима помињао име 

Осман Османовић? 

Сведок Шефко Калопер:  Никад. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли нам можете рећи... 

Сведок Шефко Калопер:  Није он ни могао доћи до Османа у та времена, ако 

се и задржао, разумете. Ето ја сам тек после рата из контаката са њим сазнао, каква 

војна полиција, он да је био код тога Жаје, овај, насмејао сам се, јер су ме требали 

ликвидирати. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да ли нам можете данас рећи нешто о том Арману 

Јашаревићу, односно који је био карактер ваших виђања након рата? 

Заменик тужиоца за ратне злочине:  Ја  се противим овом питању, нема везе 

са овим. 

Председник већа: Само, зашто се противите? 

Заменик тужиоца за ратне злочине:  Зато што се не односи на инкриминисане 

догађаје, 1992. година, мај-јуни. 

Председник већа: Добро, ево може да одговори на ово питање, обзиром да је 

Арман Јашаревић говорио о њиховим контактима. Изволите. 
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Сведок Шефко Калопер:  Јој, негде, како бих Вам рекао, 2017. године у Босни 

има тај некаква афера овај, политичка афера, криминална и тако даље, о убиству до 

министра полиције Босне и Херцеговине. 

Председник већа: Не морате сада о томе детаљно, само сачекајте, да 

објашњавате... 

Сведок Шефко Калопер:  Па, морам Вам рећи, то је велика афера. 

Председник већа: Зато што је о томе већ било речи и о томе је говорио сведок 

Арман Јашаревић, а Ви објасните да ли сте Ви имали са Арманом Јашаревићем 

контакте поводом те афере? 

Сведок Шефко Калопер:  Па, то хоћу да Вам кажем. Поводом те афере он је на 

мене налетео 2017. године, мислим да је била 2017. година, када је дневни „Аваз“ 

објављивао те чланке и шта ја знам, није битно то сада. И жалио се да хоће неко да га 

убије, да ово, да оно и позвао се на тај наш сусрет, јел, ратни. Ето, ја сам се сетио 

нормално тог сусрета и инсистирао је да често ме звао у своју радњу. Ја међутим нисам 

могао с посла, понекад је знао доћи код мене на посао у библиотеку у гимназију. 

Суштина његовог тог изношења страха је наводно да му неко прети, да ово, да оно, да 

он и почео ми је говорити да је он, како се то каже, лажно сведочио у том случају. Како 

лажно? И онда ми је рекао да ако могу икако да му помогнем, он је спреман да призна 

да су то радиле неке друге структуре, да су га навратиле, да је примао новац, да ово, да 

оно, свашта нешто је наваљивао. Ја сам видео да нешто не штима у тим његовим 

наступима и тако даље. И онда сам будући да се бавим тиме, а поготову сам сам 

пензионер, рекох, знаш шта, било би паметно да ја, ја теби једино могу помоћи јер не 

можете, то су крупне ствари, не могу ја вероватни некоме коме, ко се насукује на мене, 

на овај, инсистира да га посећујем, да купујем код њега наочале, да ово, да оно и тако 

даље. Хајде, рекох, ја једино могу да ти помогнем на тај начин да ми то документујемо 

то што ти мени причаш па да ако ништа, направићемо једну лепу сторију, ако ништа, 

направићемо роман, занимљиву причу ово, оно, па можда од тога могнеш имати и 

користи, јер је он показивао у тим контактима јако пуно, радио је за новац, то ми је 

признао, све што је и у Немачкој био и овде. 

Председник већа: Шта значи радио за новац? 

Сведок Шефко Калопер:  Молим? 

Председник већа: Шта значи радио за новац? Можете ли да појасните, сви раде 

за новац.  

Сведок Шефко Калопер:  Не, не, он  је радио за новац сведочио лажно. Пазите, 

како може неко тврдити да је чуо... 

Председник већа: Где је сведочио лажно? 

Сведок Шефко Калопер:  Да је чуо једну ствар, а после тога... 

Председник већа: Само моменат. Где је лажно сведочио? Пред којим државним 

органом? 
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Сведок Шефко Калопер:  Па, истраживао га је IPTF. 

Председник већа: Пред којим државним органом је дао лажни исказ? Да ли 

знате? 

Сведок Шефко Калопер:  Па, пред, како се то зове, пред полицијом, пред 

тужилаштвом. По његовој изјави, пазите, ја Вама говорим... 

Председник већа: Пред којом полицијом  и пред којим тужилаштвом? 

Сведок Шефко Калопер: Ја Вама говорим о сазнањима непосредно из 

контаката са њим, а ја нисам радио ни у каквим органима да би Вам могао одговорити 

на то питање. 

Председник већа:  Добро, дакле Вама није познато пред којим државним 

органом је он дао лажни исказ? 

Сведок Шефко Калопер:  Па како ћу ја знати. Знам оно што је мени он 

говорио, што ми је лагао. 

Председник већа: Добро. 

Сведок Шефко Калопер:  О томе хоћу да говорим ако Вас интересује. Ако Вас 

не интересује, то је друго. 

Председник већа: Не, то није предмет нашег разматрања. Предмет оптужбе су 

догађаји мај-јун 1992. године за које је оптужен Осман Османовић. Бранилац је 

поставио питања која се односе на кредибилитет сведока Армана Јашаревића, Ви сте се 

изјаснили о Вашим контактима. О садржини тих исказа, тиме се овај суд не бави јер то 

није предмет нашег разматрања. Ја Вас питам да ли Вам је познато пред којим 

државним органом и када је дао лажни исказ, како Ви тврдите да Вам је он то рекао. Ви 

кажете да не знате, јел тако? 

Сведок Шефко Калопер:  Он је то мени рекао у микрофон и сагласио се да то  

и видео и аудио снимамо. Тако ја знам. Не могу ја измишљати неке ствари. 

Председник већа: Има још неко питање, браниоче? 

Сведок Шефко Калопер:  Осим онога што је он рекао. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Ја немам више питања, али имам предлог да се сведоку 

предоче одређени делови исказа сведока Армана Јашаревића 

Председник већа: Изволите, који делови?  

Адвокат Ђорђе Дозет: Ако дозволите да седнем да могу да читам? 

Председник већа: Можете 
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Адвокат Ђорђе Дозет: Дакле, записник о испитивању код тужиоца за ратне 

злочине од 19.02.2020. године, страна 5 спис, односно пасус два, три, четири, пет, 

шест, седам, десет и једанаест, па ако дозволите да прочитам. 

Председник већа: Изволите,  предочите. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Дакле, тужилац пита: „Значи, ту сте били у Маочи? А да 

ли сте икад били у Рахићу?“,  сведок Арман Јашаревић: „Јесам док сам био у војној 

полицији, значи отишао сам у војну полицију сам био примљен“. Тужилац: 

„Примљени сте у војну полицију?“, Арман Јашаревић: „И био сам тамо где је била 

Маркова бина, тамо је била полиција на спрату, био је Шефко Калопер, начелник, 

колико знам, долазио сам код њега у канцеларију, значи“. И моменат само још, десет и 

једанаест. 

Председник већа: Добро, ја мислим, браниоче, да све ово што Ви желите да 

предочите, да је могло много краће да се постави, да се предочи сведоку, односно да се 

постави питање на наведене околности, да ли Вам је познато да је Арман Јашаревић 

био распоређен у војној полицији и да ли сте Ви били начелник полиције у то време. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Судија, ја предочавам уз Вашу сагласност исказ. Не 

могу да.. 

Председник већа: Па, то је то, само краће. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Да не дођемо до тога да ја тумачим исказ. Дакле, да ли је 

тачно ово што је Арман Јашаревић изјавио? 

Сведок Шефко Калопер:  Ма, какви тачно, ван памети, патолошки случај. 

Председник већа: Па, добро, кажете виђали сте га тада тамо. Зашто ќажете? 

Сведок Шефко Калопер:  Молим? 

Председник већа: Кажете видели сте га? 

Сведок Шефко Калопер:  Једанпут га видео у току рата, па Ви не слушате 

изгледа. 

Председник већа: Молим Вас... 

Сведок Шефко Калопер:  Једанпут га видео у мојој канцеларији. 

Председник већа: Молим Вас будите пристојни. 

Сведок Шефко Калопер:  Кад су га привели. Молим? 

Председник већа: Будите пристоијни и пристојно се понашајте. Ја јако добро 

слушам. Немојте тако да се опходите са судом. 

Сведок Шефко Калопер:  Па, пристојан сам ја. 
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Председник већа: Морате пристојно да се понашате пред судом. Ви сте сами 

рекли да сте видели Армана Јашаревића тада на тим просторима и да Ви сматрате да је 

он био у неким јединиама, не регуларним. 

Сведок Шефко Калопер:  Не, нисам ја то рекао, опростите. 

Председник већа: Рекли сте да је он био... 

Сведок Шефко Калопер:  Немојте извртати моје речи, немојте, молим Вас. 

Радије ме искључите ако ћете моје речи извртати. Онда немојте да Вам сведочим. Ја 

сам рекао да је био приведен у моју канцеларију и то га је полиција привела. Зашто? 

Хтели су га разоружати, имао је некакав никловани пиштољ и ја да бих пресекао, рекао 

сам иди јави се тамо у касарну, овај где се формира војна полиција. Да ли је он икад 

дошао, да ли је био, шта је био, ко је, везе благе немам. На крају ћу после рата сазнати 

да је био у емиграцији као и ја у Немачкој, а могао ми је причати Маркове конаке. И 

сада Ви другачије то схватате.  

Председник већа: Добро. 

Сведок Шефко Калопер:  Извините што ја мало подижем тон. 

Председник већа: Па, добро, морате према суду да се опходите пристојно. 

Сведок Шефко Калопер:  Сада ћу да Вам кажем, сачекајте, молим Вас.  

Председник већа: Прекинута је веза. Режија, да ли може да се укључи? Да ли се 

чујемо?  Да ли се чујемо са судом? Добро, чујемо се. Изволите, можете да завршите. 

Сведок Шефко Калопер:  Опросите.  

Адвокат Ђорђе Дозет: Мени сте се обратили или сведоку? 

Председник већа: Изволите, сведок није завршио реченицу. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Аха. 

 Председник већа: Изволите, можете да завршите реченицу. 

Сведок Шефко Калопер:  Јој, сада, хтео сам ово рећи, да ми не замерите што 

овај понекад овако, пошто сам ја, ја имам болесну штитну жлезду већ петнаест, 

двадесет година. А она узрокује ево овако, моје понашање. Па изгледа непристојно 

после. 

Председник већа: Ја све то уважавам, видећемо транскрипт, ја мислим да сте 

Ви поменули нерегуларне јединице, али без обзира да ли сам ја рекла погрешно, Ви 

немате право да се тако опходите према суду и у крајњем случају није пристојно. 

Сведок Шефко Калопер:  Опростите. 

Председник већа: Изволите, браниоче. 
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Адвокат Ђорђе Дозет: Следећа Ваша сугестија, ја ћу покушати да скратим овај 

предочавање. 

Председник већа: Може. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Дакле, на страни 7 истог тог записника пасус осам где 

он говори, сведок говори да је лично ухапсио, говори о неком Томи, претпостављам по 

причи његовој да је тај Тома био војно лице, каже: „Значи, ја сам га лично ухапсио и 

спровео га значи у полицију и предао сам га Шефку Калоперу, значи начелнику“, да би 

на страници 8 први пасус рекао: да је након неког времена дошао код Шефка Калопера, 

па каже овако: „Међутим, кад сам отишао до Шефка Калопера, он ми је рекао да он 

више није ту тај Томо“. Да ли Вам је нешто познато о томе? 

Сведок Шефко Калопер:  Ма, лаж чиста, лаж чиста.  

Адвокат Ђорђе Дозет: На страници 9 истог записника, осми пасус, каже овако: 

„Овде значи јер је мени рекао значи Шефко Калопер начелник Службе Државне 

безбедности да су они преузели и да они испитују сада тог осумњиченог који је 

ухапшен. Значи, он је био у својству инспектора“ говори о Осману  Османовићу, „Ја 

сам изашао, отишао сам Шефки Калоперу и рекао сам му шта се дешава. Међутим, 

Шефко је мени отворио ладицу и показао ми је овако флаша вискија је била, не знам, 

ево сад ја пијем, не знам ја шта ћу, оно, ја ту не могу ништа. Он као начелник полиције, 

верујте ми, ништа није урадио да се то спречи“. 

Сведок Шефко Калопер: Он је видео виски, јој будале, мајко мила. Лаж све. 

Адвокат Ђорђе Дозет: На записнику о главном претресу од 27.07.2020. године 

на страници 29 пасус тридесет, на питање, који је његов мотив да уопште контактира 

наше Тужилаштво, он каже овако: „Зато што иза тога стоји Државна безбједност у 

којој је суделовао значи и Шефко Калопер и Осман Османовић, а то што Ви кажете да 

ли је оптужница подигнута против мене, пријавио ме Шефко Калопер управо наш  

начелник“.  

Сведок Шефко Калопер:  Ја сам њега пријавио зато што је пријетио да ће 

убити  председника суда у Брчком Јадранка Грчевића и он је побегао са суђења у 

Београд, то је истина. А све остало је лаж.  

Председник већа: Само појасните, Ви сте доставили кривичну пријаву коме? 

Сведок Шефко Калопер:  Молим? 

Председник већа: Да ли сте Ви доставили кривичну пријаву против Армана 

Јашаревића и уколико јесте, када и коме? 

Сведок Шефко Калопер:  Нисам кривичну пријаву. Отишао сам лично 

председнику суда. 

Председник већа: Усмено сте то саопштили председнику суда? 

Сведок Шефко Калопер:  Тако је. 
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Председник већа: Добро. 

Сведок Шефко Калопер:  И онда је после саслушан. 

Председник већа: Добро, изволите следеће питање, браниоче. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Моменат, на страници.... 

Сведок Шефко Калопер:  Био је поступак. 

Адвокат Ђорђе Дозет: На страници 35 говори да сте Ви били начелник... 

Заменик тужиоца за ратне злочине:  Тридесет пет, чета? 

Адвокат Ђорђе Дозет: Тридесет пет записника који предочавам. 

Заменик тужиоца за ратне злочине:  Да ли је главни претрес или? 

Председник већа: 27.07.2020. године записник, сачекајте само да  разјаснимо. 

Браниоче, да ли предочавате са записника од 27. 07.2020. године, пошто тужилац пита, 

није на одмет да саопштимо? 

Адвокат Ђорђе Дозет: 27.07.2020. године, главни  претрес са записником који 

је  чинио тужилац, завршио, мислим да сам то нагласио али изгледа да се не разумемо 

ја и тужилац у задње време. 

Председник већа: Браниоче, заиста нема потребе за тим. Ви то све време 

чините а хајде да овај претрес учинимо нормалним, да сви нормално  радимо, свако 

свој посао. 

Адвокат Ђорђе Дозет: Верујте да инсистирам на томе. На страници 35 задњи 

пасус овај сведок говори о томе да сте му Ви обећали да нећете дати ником снимак, 

каже, „иако је Шефко рекао да неће дати ником снимак, до Осмици Мехмедагићу који 

ће тај снимак да проследи Бакиру Изетбеговићу и да сам ја са тим чист, да ме више 

нико никада неће за ово позвати“. Да ли Вам је нешто познато о томе? Ако суд дозволи 

да је то дозвољено питање? 

Заменик тужиоца за ратне злочине:  Ја се противим том питању, нема везе са 

инкриминисаним догађајима.  

Председник већа: Добро, ево, изволите, изјасните се. 

Сведок Шефко Калопер:  Само секунд. На суђењу, на рочишту... 

Председник већа: Да ли Ви читате? Сачекајте моменат, да ли Ви имате пред 

собом неки подсетник, да ли Ви читате одговор? 

Сведок Шефко Калопер:  Не читам одговор, него гледам датум, датум када је 

било прво рочиште, када сам ја понудио овај... 
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Председник већа: А зашто сте то припремили, како сте знали које ће Вам 

питање бити постављено? 

Сведок Шефко Калопер:  Не, не, Вама, нисте Ви мене разумели. На суђењу у 

Брчком, на суђењу у Брчком, када је мене полиција испитала и ја дао изјаву, сва та 

процедура завршена, подигнута оптужница, заказано је рочиште 03.02.2020. године 

због претњи убиством председника суда у Брчком. И ја сам се појавио као сведок и он 

је исто овако почео... 

Председник већа: Добро, то није, само сачекајте, то није од значаја за 

чињенично стање које ми утврђујемо у овом поступку. Али мени није јасно, како сте 

Ви знали као сведок на које околности ћемо Вас ми испитати па сте понели те белешке 

које сада користите? 

Сведок Шефко Калопер:  Како мислите како сам знао као сведок? 

Председник већа: Па, на основу чега сте сачинили те белешке и уписали 

управо те датуме у белешкама које се односе на то суђење? Како сте Ви знали да ћете 

на те околности бити питани? Да ли сте контактирани од неког у вези овог сведочења? 

Сведок Шефко Калопер:  Је ли мени уручен позив? 

Председник већа: Јесте, само позив али није наведено на које околности се 

испитујете. 

Сведок Шефко Калопер:  Као сведок у? 

Председник већа: Није наведено на које околнсоти се Ви испитујете, нико није 

помињао Армана Јашаревића у Вашем позиву. 

Сведок Шефко Калопер:  Председнице, опростите, ако могу да? 

Председник већа: Може. 

Сведок Шефко Калопер:  Зар Ви мислите да ја нисам знао пре годину дана, 

дакле када се он требао појавити на суђењу у Брчком да је он емигрирао и да је тамо 

дао изјаву против овај колеге Османа Османовића. Читав град то зна.  

Председник већа: Добро. И Ви сте... 

Сведок Шефко Калопер:  Када га је оптеретио за ово, за оно и тако даље. 

Председник већа: Добро. 

Сведок Шефко Калопер:  Читав град зна. 

Председник већа: И Ви сте сходно тим сазнањима припремили те податке за 

данашњи претрес? 



 21 

Сведок Шефко Калопер:  Па ја сам, ја сам будући да сам опрезан био и у својој 

служби и тако даље, са њим снимио два и по сата. Никад са таквим типовима ја не 

радим. 

Председник већа: Добро, ја Вас питам конкретно за те белешке које Ви сада 

користите и зашто, зашто сте Ви припремили белешке које се односе на Армана 

Јашаревића? Ви сте објаснили да је то са разлога јер сте чули да је Арман Јашаревић 

оптужио Османа Османовића, је ли тако? 

Сведок Шефко Калопер:  Тако је. 

Председник већа: И очекивали сте да ћете бити то питани? 

Сведок Шефко Калопер: Тако је.  

 

Председник већа:  Да ли Вас је неко контактирао и рекао Вам шта ћете бити 

питани на овом претресу? 

 

Сведок Шефко Калопер: Како мислите? 

 

Председник већа:  Да ли Вас је рецимо контактирао бранилац оптуженог или 

било ко и рекао Вам... 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Јесте, бранилац га је контактирао. 

 

Сведок Шефко Калопер: ...јесте неки пријатељ, јесте пријатељ из Зенице, не 

знам ни ја, неки људи у Брчком који су давали изјаве и тако даље.  

 

Председник већа:  У овом предмету? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па ја, сви се ми чудимо што је дошло до .... 

 

Председник већа:  Добро, ево то смо разјаснили, то смо разјаснили. Изволите 

даље браниоче.  

 

Адвокат Ђорђе Дозет: На страници 42, четврти пасус одоздо, на питање 

председника већа:"Дакле Ви сте само од Шефка Калопера добивали наређења", сведок 

одговара:"Ја сам директно, значи, ово што је он спомињао прошли пут неког Џему који 

је био милиционар, који је био као наводно командир чете, њега нико није шљивио ни 

један посто, јер човјек који је кукавица, ја сам директно имао све контакте са Шефком 

Калопером".  

 

Сведок Шефко Калопер: Опростите што се насмијем, али стварно нема 

смисла, ја сам већ одгворио да сам га само једанпут у том ратном периоду једанпут 

срео под околностима овај смиривања сукоба, пошто је био приведен због тог 

пиштоља. Само то имам рећи и све остало што је он изјављивао је чиста лаж.  

 

Адвокат Ђорђе Дозет: На страници 46 пасус 1 и 2, на питање председника 

већа:"И Ви сте поступали по налогу Шефка Калопера", Арман Јашаревић 

изговара:"Шефка Калопера".  
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Сведок Шефко Калопер: Лаж.  

 

Адвокат Ђорђе Дозет: 13. и 14. пасус исте странице, на питање председника 

већа:"Дакле, Шефко Калопер није давао такву одлуку, наредбу", говори се да ли је 

писана наредна нека за затварање, Арман Јашаревић каже:"Бојао се значи, он је био 

начелник, он је касније и побјегао, значи суочење с неким нечасним радњама које су се 

дешавале и од страха јер је било знате шта, послије је војска хтела да како се зове 

преузме значи неки команданти су хтели да преузму полицију јер су видели шта они 

раде и да се људи не мијењају на начин онако како би требало него на сасвим други 

начин онако како њима одговара. Шефко Калопер је чуо да ће Жаја Бушевац да га 

ухапси па је наводно такву информацију имао па је побјегао, значи побјегао, а ништа 

није урадио да тим људима помогне".  

 

Сведок Шефко Калопер: Једино што је истина да сам ја избјегао ликвидацију 

од стране Жаје Бушевца, а то он вјероватно боље зна што је до тога дошло и како је 

дошло до тога.  

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Хвала, ја немам више питања нити предочавања.  

 

Председник већа:  Тужиоче, да ли Ви имате питања? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Имам питања. Заменик тужиоца. Питање 

за сведока је, он је нешто говорио око тога, овај, али ајде да га ја сада питам. Којој 

јединици је он тада припадао мај – јун `92.? Која је то јединица? 

 

Сведок Шефко Калопер: Молим? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Којој јединици сте припадали маја, јуна 

`92. године у Горњем Рахићу где сте рекли да сте били од 03. маја па до краја јуна. У 

којој јединици сте били? 

 

Сведок Шефко Калопер: Није то јединица, то је полиција.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Полиција није јединица? 

 

Председник већа:  Да ли сте били у оквиру полиције у некој јединици? 

 

Сведок Шефко Калопер: Пазите нешто, то су дијелови полиције Брчко 

Дистрикта који су иначе прије ратних тих збивања тим плановима, измештајима 

локација били на тој измештеној, Рахић је био предвиђен да буду ту. Ја сам дошао, 

мало прије сам рекао да се сретнем са шуром, и био заустављен, писао  сам... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: То сам чуо све, али ме интересује којој 

јединици сте припадали Јавна безбедност, Државна безбедност, има ли нека 

одредница? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па ето, то се може подвести под Јавну безбедност.   
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Заменик тужиоца за ратне злочине: Јавна безбедност, добро. Шта сте Ви 

радили у тој Јавној безбедности? 

 

Сведок Шефко Калопер: Иако сам ја био у том тренутку припадник Државне 

на шестомесечном неплаћеном.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Значи тад сте били у инкриминисаном 

периоду мај – јуни `92. године у Јавној безбедности? 

 

Сведок Шефко Калопер: Да.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да? 

 

Сведок Шефко Калопер:Да, да.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Шта сте конкретно радили? Која су Ваша 

задужења и зашто сте овлашћени? 

 

Сведок Шефко Калопер:  В.Д. начеланика полиције.  

 

Заменик тужиоца за организовани криминал:  В.Д.начелника полиције у 

Рахићу? 

 

Сведок Шефко Калопер: У Горњем Рахићу.  

 

Заменик тужиоца за организовани криминал:  Начелника полиције. Које 

полиције? 

 

Сведок Шефко Калопер: Вршилац дужности полиције у Горњем Рахићу.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли је постојала војна полиција у 

Рахићу тада? 

 

Сведок Шефко Калопер: Није постојала, била је у формирању, а ја не знам кад 

је заокружено њено формирање као и бригаде.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Рекли сте да првих месец дана је то тек 

било у неком формирању, а онда овај други месец, ако узмемо да је то мај, у јуну... 

 

Сведок Шефко Калопер: Рекао сам по мојој процјени, она не мора бити тачна.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Па били сте тамо два месеца па знате да 

ли је постојало или није.  

 

Сведок Шефко Калопер: Па нисам ја био војна структура.   

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро, ја Вас питам, Ви сте рекли који сте 

били, ја Вас питам да ли је  постојала, то сам Вас питао.  

 

Сведок Шефко Калопер: А ко да је ли постојао? 
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Заменик тужиоца за ратне злочине: Војна полиција.  

 

Сведок Шефко Калопер: Како могу ја знати да ли је постојала.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Ја Вас питам, знате, не знате, одговорите 

ми директно. Ја сам у унакрсном испитивању, Ви ми одговорите са да или не.  

 

Сведок Шефко Калопер:Опростите, поставите ми поново питање.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли је постојала војна полиција у јуну 

месецу `92. године у Горњем Рахићу? Да или не? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не знам, не знам. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро, то је одговор. Која су Ваша 

овлашћења као В.Д. начелника полиције у Горњем Рахићу тада? Која су Ваша 

овлашћења? Рекли сте да сте В.Д. начелника полиције.  

 

Сведок Шефко Калопер: Не бих ја говорио о овлашћењима, овај, задаци да 

прикупим расуту полицију, да формирам станицу и да ред заведемо ту по селима.  

 

Заменик тужиоца за организовани криминал:  Шта сте радили конкретно? 

Које су Ваше активности осим овога што сте навели? Да ли ту спада да Вас не 

наводим, хапшење, обављање разговора са лицима, притварање? 

 

Сведок Шефко Калопер:Не, не. 

 

Заменик тужиоца за организовани криминал:  Шта је Ваше овлашћење? 

 

Сведок Шефко Калопер: Привођење  лица која кријумчарење цигарете, који 

кријумчаре новчане вриједности, који кријумчаре како се то зове оружје и тако даље. 

То су радили полицајци. Евентуано посредовање у сукобима. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Колико људи је било под Вашом 

командом? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па у почетку можда десетак сам их ја затекао, а после 

је то можда нарасло на једно двадесетак, двадесет и пет, максимално до тридесет, не 

могу се сјетити.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро, у реду. Да ли сте држали 

контролне пунктове на путу односно путевима? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли су Вама привођена лица, било која? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не.  
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Заменик тужиоца за ратне злочине: Нисте приводили тамо лица, уопште? 

 

Сведок Шефко Калопер: Која лица? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Која буду лишена слободе? Па кажите са 

каквим лицима оперишете... 

 

Сведок Шефко Калопер: Нисмо ми никога лишавали слободе.Ево рецимо 

један пример ... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Помињали сте Рамиза Ахметовића да је 

он довео неко лице са експлозивом.  

 

Сведок Шефко Калопер: Није, није довео.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Него шта? 

 

Сведок Шефко Калопер: Он је то на Окрајцима рјешио тамо са војним 

властима, јер је био под командом војних власти, он јесте био полицајац, али је био под 

командом војних власти.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Чекајте мало, то се десило из списа 

предмета видимо око 13. до 15. маја, а Ви говорите да то тада није ни постојало.  

 

Сведок Шефко Калопер: Не могу се ја сјетити када се шта десило.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Реците да ли је постојала у мају и јуну 

месецу у Горњем Рахићу оперативна група државне безбедности? 

 

Сведок Шефко Калопер: Рекосте у мају и јуну? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да, све време говоримо само о мају и јуну.  

 

Сведок Шефко Калопер: Била је у формирању некаква група, како се она 

назвала касније то ја не знам. Док сам ја био није фигурирао тај назив.   

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Како то знате? 

 

Сведок Шефко Калопер: Молим? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Како знате за тај податак? Јесте ли га 

сазнали тада или накнадно? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па тада. Ви кажете сада оперативна група, то је мени 

сувише професионално звучи. То је била овај расута територија, расуто људство, 

избјегло, консолидовало се, покушавало да успостави власт и тако даље... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Само једну ствар. Ви мени кажете да ја 

говорим о томе. Ја не говорим о томе, ја говорим о исказима људи које смо ми 
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саслушавали овде као сведоке, и они говоре о том термину Оперативна група државне 

безбедности. Зато ја Вас питам као човека који је био начелник полиције.... 

 

Сведок Шефко Калопер: Ја то не знам... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Сачекајте, нисам завршио, нисам завршио 

питање.  

 

Председник већа:  Сачекајте само моменат, сачекајте да тужилац заврши 

питање, а након што он заврши Ви ћете дати одговор. Изволите тужиоче. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Значи рекао сам Вам, ако ме слушате, да 

је више сведока укључујући и окривљеног, који није сведок, али је саслушаван овде, 

испитиван, како год хоћете и говорио је о постојању Оперативне групе државне 

безбедности, па Вас ја питам обзиром да сте сами рекли за себе да сте начелник били 

овај полиције тамо, да ли знате за постојање Оперативне групе државне безбедности у 

том периоду мај – јун? Знате или не знате? 

 

Сведок Шефко Калопер: Под тим термином не, а за постојање једне групе за 

истраге да.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Које, какве групе за истраге и какве 

истраге? 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Одговорио је сведок на то питање.  

 

Председник већа:  Браниоче, немојте добацивати.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Имам ја питања написана, не може он 

мене... 

 

Председник већа:  Немојте добацивати. Упозоравам Вас, немате потребе за 

тим. Изволите.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Није проблем, само нека добацује.  

 

Председник већа:  Изволите тужиоче, наставите са питањима.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Питао сам, он је рекао да је чуо да су 

постојале неке формације које су водиле истраге. Какве истраге? Које истраге? 

 

Сведок Шефко Калопер:Првих двадесет заробљеника из логора Лука узимали 

изјаве, ето, то, како, а то тај термин Оперативна... Ви сте у праву господине тужиоче, 

после мог емигрирања то је све функционисало како треба. Било је оперативна, то сам 

ја накнадно чуо, ево и сад чујем од Вас, и ти свједоци вјероватно су у праву, није моје 

да судим о томе.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли знате ко је био персонално у тој 

групи која је водила те истраге? 
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Сведок Шефко Калопер: Молим? 

 

Председник већа:  Ко је био персонално у тој групи која је водила те истраге? 

 

Сведок Шефко Калопер: Поред окривљеног био је ту ја мислим Халил  Тахто, 

био је Решид Мусић, ко је могао још бити, можда је могао бити, јој не знам да ли је 

Сенад Јашаревић... Не сјећам се.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Реците ми, Ви сте нешто говорили да сте 

сазнали тек када је Момир Зец тада био лишен слободе, да је на Окрајцима постојао 

неки пункт или већ не знам како да назовем, где је он био смештен и рекли сте да не 

знате да ли је ту било још овај заробљеника, овај, како се зове, у то време. А који је то 

пункт? Који је то простор? Који је то топоним? Да ли су Окрајци, пошто сте Ви човек 

из тог краја, ја то не знам. Да ли је то расадник? Шта је то физичко било? Да ли је то 

комора за сазревање воћа? Шта је то? 

 

Сведок Шефко Калопер:То су два термина истог појма, Расадник или Окрајци.   

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро. Коме је то припадало пре рата? 

 

Сведок Шефко Калопер: Шумарији.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Јесте ли Ви тамо долазили пре рата? 

 

Сведок Шефко Калопер: Јој чини ми се једно два пута да банчимо и 

теревенчимо.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Реците ми кад сте то банчили и 

теревенчили, који су то објекти тамо постојали? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па право да вам кажем, около по тим некаквим шта ја 

знам, све је то окружено тим некаквим објектима, али ми који смо банчили и 

теревенчили нисмо залазили у њих.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Ви сте помињали...да... 

 

Сведок Шефко Калопер: Молим? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Ви сте помињали неке... 

 

Сведок Шефко Калопер: То је као мини хотел био.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Ви сте помињали неке шупе. Какве су то 

шупе? 

 

Сведок Шефко Калопер:Откуд знам. Около се види кад уђете, и сад ако дођете 

видите около и сад то стоји све тако.   

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Како знате да су у питању шупе? 
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Сведок Шефко Калопер: Мени личи на шупе, на бараке, не знам како, који 

термин да употребим  за нешто што није кућа.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Како изгледа то, опишите нам? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не могу вам описати, је л` ви знате колико времена је 

прошло, једино да одем сад на Окрајке па да вам отуда... 

 

Председник већа:  Чега се сећате то опишите. Да ли се сећате нечега? 

 

Сведок Шефко Калопер: Ма не могу се сјетити. Ми смо били у том луксузном 

овај, како се зове, дијелу, што је био као мотел, и сад постоји, руиниран је, и тако даље, 

а около ви кад уђете то се види још Шумарија, па имала је вјероватно, ко ће знати чим 

се бавила се... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да Вас питам, да ли имате сазнања да ли 

је у временском периоду мај – јун 1992. године било довођења лица са контролних 

пунктова  која су лишена слободе тамо, конкретно? Не да сте Ви то радили него да се 

то уопште дешавало, да су онда после та лица испитивана и овај, како се зове, да је 

према њима чињено неко зло да кажем тако, да су повређивана, да су...? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па видите нешто, изузев тог како се зове... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Пошто сте били начелник полиције па то 

Вас питам. 

 

Сведок Шефко Калопер: Ма нисам војске.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли знате.... 

 

Сведок Шефко Калопер: Нисам ја могао тамо ни завиривати како ви мислите.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Не мислим ја ништа. Да ли знате овај шта 

се тамо дешавало, да ли је тога било? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не знам, није ми познато.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Не знате да је било хапшења лица и 

довођења у Горњи Рахић? 

 

Сведок Шефко Калопер: Ја сам то једно лице поменуо,  пуковник Зец, и друго 

лице... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Не, не, ја Вам говорим да ли знате да ли је 

било хапшења лица на контролним пунктовима, значи пункт.. 

 

Сведок Шефко Калопер: Од стране полиције којом сам командовао није.   

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Није, добро. Да ли је било уопште 

заробљеника тамо тада, у Горњем Рахићу? 
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Сведок Шефко Калопер: Ево вам, ја два поменуо,  а вероватно јесте, не могу 

вам одговорити на то питање, јер не знам. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли је било размене неких заробљеника 

осим овога Зеца, што сте рекли да је касније размењен? 

 

Сведок Шефко Калопер: Није ми познато.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Није Вам познато.  

 

Сведок Шефко Калопер: То док сам ја боравио. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Нисам чуо кад сте се представљали како 

је Вама име, је л` Шефко или Шевко? Са "ф" или са "в"? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Са "ф".  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро. Да ли сте евентуално некад 

мењали име? 

 

Сведок Шефко Калопер: Нисам ја никад мијењао име. Мој отац је био читав 

живот командир милиције и наредио је овај Милидраг Маринку, шумару, да ме упише 

као Шефкет, у тој Јабуци, овај, Фочанској, гдје сам рођен.  А шумар Милидраг 

Маринко је отишао па је написао овај Шефко, Шефко, ко ће знати како је и ја сам 

завршио школу, гимназију у Власеници као Шефкет, разумијете. Сва документа имао 

као Шефкет. Кад сам требао поћи на факултет одједном утврдим да ја нисам Шефкет 

већ сам Шефко, разумијете. И то некад су ми слали отуда документе Шефко, некад 

Шевко. И шта се деси. Прије рата, ја имам кући, да сам знао да ћете ме питати, понио 

бих рјешење Попара Лепосава у Брчком, прије рата, је била шефица тих правних 

послова у овај, у СУП-у у Брчком, она ми нареди, није могло више ићи, да ја то овај, 

поднесем захтјев и рјешењем утврдим како ми је стварно име. И тако пошто су ми сви 

документи било на Шефко, и диплома факултета, и војни документи и тако даље, овај, 

Лепосава Попара прије рата донесе то рјешење и измени се прије рата односно не 

измјени се, утврди се да је Шефко, унифицира се, разумијете.  Јер тад су први ти 

информатички уређаји дошли код нас у полицију у Брчко, рецимо овај, једна 

колегиница је радила  на њима, ишла на обуку мјесец дана и тако даље. Из тих разлога 

је то мијењано, разумијете.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Разумем.  Реците ми, овај, Арман 

Јашаревић  у свом исказу, поред онога што је навео колега бранилац, спомиње и то да 

је био тада у војној полицији и да је био командир вода војне полиције. Да ли је Вама 

тако нешто познато? 

 

Сведок Шефко Калопер:Не.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли знате да ли је он тада био рањен, 

овај, па после тога отишао? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Не.  
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Заменик тужиоца за ратне злочине: Не знате или није? 

 

Сведок Шефко Калопер: Ма не знам, како ћу знати шта је било са њим кад сам 

га једном у животу видио.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: У каквим сте односима са њим? 

 

Сведок Шефко Калопер: Кад? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Онда и сада? 

 

Сведок Шефко Калопер: Онда сам га једанпута видио, послије рата сам овај 

прихватио то његово овај ... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Само ми реците у каквим сте односима, 

добрим,лошим, никаквим? Имате ли какве односе? 

 

Сведок Шефко Калопер:Послије рата били у релативно онако пристојним док 

преда мном није рекао да ће да убије Јадранка Зечевића, председника суда, и кад сам га 

упозорио  да то не чини, да ћу отићи да га пријавим, рекао је:  иди и буди му свједок.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро, то сам чуо.  

 

Сведок Шефко Калопер:Сад ви закључите у кавим смо односима.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли познајете Новалију Фазловића? 

 

Сведок Шефко Калопер: Да. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Молим? 

 

Председник већа:  Да, познаје.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли је он био тада у Горњем Рахићу, мај 

– јуни `92.? 

 

Сведок Шефко Калопер:Јесте.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Шта је радио? 

 

Сведок Шефко Калопер: Био В.Д. шефа крим  полиције. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли сте му Ви били шеф? 

 

Сведок Шефко Калопер: Да.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да ли сте му издавали наређења? 

 

Сведок Шефко Калопер: Неко посебно наређење да сам му дао, не сјећам се. 
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Председник већа:  Да ли сте били овлашћени да му издајете наређења као шеф? 

 

Сведок Шефко Калопер: Нико од нас није имао никакво писано овлашћено, а 

по ономе што смо тад проигравали, требало би да сам био овлашћен.  

 

Председник већа:  Изволите даље тужиоче. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Реците ми, овај, да ли сте Ви носили 

униформу  тада? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не. Тексас, ако је тексас униформа.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Па Ви знате да ли јесте или није.  Ви сте 

рекли, овај, данас да све што је рекао Арман Јашаревић је лаж. А откуд Ви знате да је 

све то лаж?Како знате? 

 

Сведок Шефко Калопер:Молим? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Откуд знате да је све то лаж које је он 

рекао? Како Ви то... 

 

Сведок Шефко Калопер: У вези са мном што  тврди. Не знам ја шта је он ни 

радио, све што је рекао у вези са мном да ме је сретао, да је долазио, да ово, све је лаж.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: А везано за његов боравак у Горњем 

Рахићу да је био у војној полицији,  да ли је и то лаж? 

 

Сведок Шефко Калопер: Ја не знам. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: То не знате. А да ли знате да је он рањен 

или није? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не знам. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: То зато што сам хтео да Вас питам јер овај 

човек за кога Ви кажете да га познајете, да сте му били шеф, Новалија Фазловић,  каже  

да је Арман Јашаревић био  тада у војној полицији, и да је био рањен и да је то разлог 

зашто је напустио, тако да није све лаж што је он говорио.  

 

Сведок Шефко Калопер: Он вјероватно боље познаје. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро. Да ли знате за лице које се зове 

Хаџага Хоџић? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Он говори о томе да је постојао логор у то 

време у Горњем Рахићу, да га је он обезбеђивао, овај,  да је тамо било ... 
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Сведок Шефко Калопер:Не.  

 

Председник већа:  Тужиоче, не познаје га, нема свхе  даље постављати питања.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Ако није тајна, што сте Ви емигрирали? 

 

Сведок Шефко Калопер: Молим? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Што сте емигрирали, ако није тајна? 

 

Сведок Шефко Калопер: Ја сам се склонио по наговору неких пријатеља због 

тога што је дужи период припремана моја ликвидација. Зашто, ни данас ми није јасно. 

Упозорили  су ме људи да се склоним, а зашто је то тако одиграно, није ми... Ја сам 

отишао до Словеније гдје сам нашао родитеље, разумијете, ја да сам хтио емигрирати, 

ја сам хтио остати на пример, а да сам хтио емигрирати, емигрирао бих кад су ми 

коплетна  фамилија била вани. Међутим,  супруга бивша није хтјела, остали смо ту 

ради ње и њеног брата и ето  шта се десило.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине:Реците, тај оружани сукоб који се водио и 

који је почео тамо док сте Ви били мај- јуни `92. године, између кога је био?  

 

Сведок Шефко Калопер: Који оружани сукоб? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Мај – јуни месец `92. године,  да ли је 

било оружаног  сукоба у региону Брчког? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па пазите, мостови су пукли 30. ујутру, априла. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Ја Вас питам за мај – јуни.  

 

Сведок Шефко Калопер: Па 1. маја је почело гранатирање у улици гдје сам се 

налазио у очевој кући, и 02. маја, и онда сам морао да се склоним, избјегнем, то 

насеље, зове се Бродуша и Брод, то је 98% насељено, данас се зову Бошњацима, и 

интензивно је гранатирано овај, да би избјегао смрт отишао сам у Рахић.   

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Нисам Вас то питао. Ја Вас питам да ли је 

постојао оружани сукоб, између кога је постојао  ако је постојао? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па ето то је, оружани сукоб је почео гранатирањем за 

мене, а послије тога су се људи по мијесним заједницама почели овај 

самоорганизовати, ја то не знам те детаље, није ми познато.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине:  Не знате да је био рат   у мају и јуну `92.? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па знам да је био рат, зато сам се нашао тамо.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Између кога је био рат? 

 

Сведок Шефко Калопер: Како мислите између кога? 
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Заменик тужиоца за ратне злочине: Ко се бори један против другог или двоје 

против једног или не знам како је било, свако против свакога? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па није свако против свакога. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Него? 

 

Сведок Шефко Калопер: Прије ратних сукоба предстојали су политички 

разговори и подјела Брчког између тадашњих политичких фактора и странака.... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро, немам питања више.   

 

Председник већа:  Немате других питања. Добро, пошто Вас је тужилац питао 

реците нам, које су биле сукобљене стране, тада у том периоду мај – јуни? Да ли су 

босанске снаге биле сукобљене са хрватским, српским или су биле босанске и хрватске 

на једној страни, Републике Српске на другој страни? 

 

Сведок Шефко Калопер: Тада није било Републике Српске, биле су српске 

снаге на једној страни, а хрватске и је  л` тада муслиманске, касније бошњачке су биле  

на другој страни.  

 

Председник већа:  У мају и јуну `92. године, је ли тако? 

 

Сведок Шефко Калопер: Тако је,  тако је. 

 

Председник већа:  Добро. Ви сте рекли,  пошто сте се изјаснили да сте били 

начелник полиције, и питани сте колико је било припадника полиције којима сте Ви 

били старешина. Да ли можете да нам набројите, рекли сте Новалија Фазловић, да ли 

можете да набројите још нека лица којима сте Ви тада били старешина, који су били у 

Горњем Рахићу? 

 

Сведок Шефко Калопер: Сад се морам присећати. Јој човече, ја тих, то су били 

милиционари прије, ето био је како се звао, знам оне што сам непосредно с њима, 

Захир Поровић, он је после био начелник у дистрикту и тако даље, био је Мешковић 

Мухамед, био је као се звао, Поровић, Мешковић Мухамед,   по именима, јер ја њих 

нисам знао по именима, разумијете. Био је Хамдија Халикадић, он је био резерврни, 

пријератни резервни полицајац. 

 

Председник већа:  Да ли су они били старешине или су били полицајаци 

обични? 

 

Сведок Шефко Калопер: Захир Поровић је био вођа патролног сектора, и у то 

вријеме, В.Д.  командира, па је био Мујо Ибришимовић, овај, бивши начелник 

полиције у Басанском Шамцу, па је био, а јој како се зове, Мешковић, Поровић, 

Ибрашимовић, Аликадић, био је Горан Милошевић, кога ми је довео извесни Мухамед 

полицајац, да га склоним.  Питао: начелниче, можете ли га примити у полицију. Што 

да га примам. Каже, а овај Горан дрхти, па каже: па он је Србин. Па није међед ако је 

Србин. То је било негде можда петнаести, двадесети дан. Како се зовеш сине? Каже:  

Горан Милошевић. Ух, рекох, јебено ти презиме.  Шта радимо, окренем се Захиру 

Поровићу, а он каже: прекрстити. Сине, од данас си Галиб, кад прође ова  лудница, 
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буди опет оно што си и тако даље, и овај, кажем, хајде, сад идите. Онда ми прође кроз 

главу: чекај, чекај, остани овде пред моју канцеларију, мене ћеш чувати, због тога што 

се звао Горан Милошевић.  

 

Председник већа:  Да ли се сећате... 

 

Сведок Шефко Калопер: Извињавам се. После рата је тај дечко ... 

 

Председник већа:  Није битно, ово није предмет расправљања у овом поступку, 

његово радње. Реците нам да ли можете да се изјасните колико је било укупно 

припадника полиције којима сте Ви били старешине заједно са старешинским кадром? 

 

Сведок Шефко Калопер: Ево рецимо заборавио сам рећи, осам полицајаца ми 

је дошло из Челића односно бивша општина Лопаре. Ниједном не знам име и презиме. 

Само сам рекао може, дошли су.  

 

Председник већа:  Добро. Дакле, Ви не можете да се изјасните, не знате колико 

је било укупно полицајаца припадника полиције? 

 

Сведок Шефко Калопер: Тридесетак. 

 

Председник већа:  Тридесетак. 

 

Сведок Шефко Калопер:Максимално.  

 

Председник већа:  Колико је било старешина? 

 

Сведок Шефко Калопер:Шта су била, Поровић, Ибришимовић и ја. 

 

Председник већа:  Џемо Мехић шта је био? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Џемо Мехић?  

 

Председник већа:   Да.  

 

Сведок Шефко Калопер: Њему је речено да се јави у војску да формирају тамо 

војну полицију.  

 

Председник већа:  Војну полицију. Када му је то речено? 

 

Сведок Шефко Калопер: Молим? 

 

Председник већа:  Када му је то  речено? 

 

Сведок Шефко Калопер:  Па не знам, не сјећам се.  

 

Председник већа:  А ко му је рекао? Кажете: њему је речено.  Да ли сте му Ви 

рекли или неко други? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не сјећам се, вјерујте ми, слагао бих кад би рекао. 
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Председник већа:  Не сећате се. И не сећате се ни када је он отпочео... 

 

Сведок Шефко Калопер:Добро сте га се сјетили, и он је полицајац био.  

 

Председник већа:  Добро. Дакле, Ви се не сећате када је Џемо Мехић 

формирао, да ли знате да ли је формирао? 

 

Сведок Шефко Калопер:Не знам. 

 

Председник већа:  Војну полицију? Да ли сте виђали припаднике војне 

полиције док сте Ви били тамо присутни? 

 

Сведок Шефко Калопер: Да будем искрен никад, изузев ето тог момка што се 

представља, а речено му да се јави тамо, томе можда Мехићу. 

 

Председник већа: Добро. Да ли је припадник полиције био Зекерија 

Мујкановић? 

 

Сведок Шефко Калопер: Зекерија Мујкановић? 

 

Председник већа:  Да.  

 

Сведок Шефко Калопер: Никад чуо да је био припадник.  

 

Председник већа:  Он је изјавио да сте му Ви били непосредни старешина у 

цивилној полицији.  

 

Сведок Шефко Калопер: Зекерија Мујкановић? 

 

Председник већа:  Дакле, то није тачно?   

 

Сведок Шефко Калопер: По мени  није.   

 

Председник већа:  Арман Јашаревић је изјавио да је његов непосредни 

надређени старешина био Џемо Мехић, а да сте Ви били начелник који сте били 

старешина свима осим ове посебне Оперативне групе државне безбедности.  

 

Сведок Шефко Калопер: То није тачно.  

 

Председник већа:  Добро. Ви сте се  изјаснили, кренули сте да одговарате на 

питања који је био Ваш задатак полиције, шта сте Ви радили и поменули сте 

активности у вези поступања криминалаца, колико сам Вас ја схватила. Шта је 

полиција радила у том периоду у мају, јуну месецу? Које су биле све Ваше активности 

којих се Ви сећате? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не сјећам се вјерујте, то је... 

 

Председник већа:  Да ли сте уопште имали неку активност, да ли сте  неког 

ухапсили, да ли сте спровели било коју службену радњу? 
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Сведок Шефко Калопер: То је све било у консолидовању и полиција је била у 

консолидовању  редова, формирању. На пример знам да су ми долазили тад на 

реферисање и из овог хрватског  корпуса, после се то раздвојило, послије је то 

функционисало... не  могу се сјетити вјерујте. 

 

Председник већа:  Не можете да се сетите та два месеца док сте Ви били В.Д. 

начелника? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па нису та два мјесеца била једина у животу, ја сам 

имао пуно озбиљнијих проблема осим тога.  

 

Председник већа:  Претпостављам, али ја Вас питам уколико се сећате та два 

месеца.   

 

Сведок Шефко Калопер:  Не сјећам се.  

 

Председник већа:  Да ли сте имали неку активност, да ли је  било ко од 

припадника полиције имао неку активност? Да ли је неког ухапсио, да ли је неког 

привео, да ли је неког саслушао? 

 

Сведок Шефко Калопер: То вјероватно боље зна Новалија Фазловић.  

 

Председник већа:  Добро. Да ли сте Ви имали инспекторе који ће обављати 

саслушања, полиција, јавна безбедност?  

 

Сведок Шефко Калопер: Не сјећам се.  

 

Председник већа:  Не сећате се? 

 

Сведок Шефко Калопер: Можда је то касније постојало.   

 

Председник већа:  Дакле, у том периоду док сте Ви били није било. Па ко је 

обављао испитивања лица која се приведу?  

 

Сведок Шефко Калопер: Каква испитивања? 

 

Председник већа:  Да ли је било неких испитивања уопште? Кажете на 

пунктовима су заустављана нека лица, било је пунктова. Да ли је, помињали сте 

Радишића, ко је њега испитивао?  

 

Сведок Шефко Калопер: Не знам, није ми познато.  

 

Председник већа:  Ништа Вам није познато? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не, па није, како ће ми бити познато.  Нисам човјека 

физички ни срео, ни видио, ни знао како изгледа, само чуо за то име и презиме. 

 

Председник већа:  Добро. Нисте чули уопште да је било... 
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Сведок Шефко Калопер: Знате зашто ми је остало у сијећању, због тих 30 

килограма експлозива.  

 

Председник већа:  Свакако, свакако. А да ли је њега требало да испитају 

припадници Јавне безбедности или Државне безбедности или војни полицијски органи 

или цивилни полицијски органи? 

 

Сведок Шефко Калопер: То не знам. 

 

Председник већа:   Не знате. Па да ли Вам је неко када сте тамо постављени 

или када је одлучено да Ви будете В.Д. начелника полиције, да ли Вам је неко рекао 

које су Ваше ингеренције?  

 

Сведок Шефко Калопер: Ко ће  рећи, то је лудница била. Ништа, никаквих 

папира, никаквих постављења, ничега, с улице се скупљало да се буде нешто.  

 

Председник већа:  Добро. И шта сте Ви, лично Ви радили та два месеца,  да ли 

сте било коју службену радњу преузели или било какву активност на том простору? 

 

Сведок Шефко Калопер: Вјероватно јесам, не могу се сјетити.  

 

Председник већа:  Не можете да се сетите.  

 

Сведок Шефко Калопер: Па не могу, вјерујте. 67 –ма је мени.  

 

Председник већа:  Па добро то нису године када потпуно нестаје сећање. 

 

Сведок Шефко Калопер:А, имао сам ја 15 година интензивне борбе на скелама 

у Италији, изучавао капитализам како изгледа одозго, тако да то остави трага.   

 

Председник већа:  Да ли је Расадник и Окрјаци исти локалитет? 

 

Сведок Шефко Калопер: Ја мислим да јесте, немојте ме везати за реч, али 

мислим да су то два термина, истог појма. 

 

Председник већа:  Добро. Ви сте се изјашњавали да је Момир Зец био 

притворен, да имате сазнања да је он био притворен.  

 

Сведок Шефко Калопер: Нити га видио ни чуо, али су ме тад позвали да тај 

народ смирим и зауставим, овај... 

 

Председник већа:  Добро. Управо то сам хтела и да Вас питам. Ко се то бунио, 

каква је то била побуна након  хапшења Момира Зеца и зашто? Да ли Вам је познато? 

 

Сведок Шефко Калопер:Па рекао сам вам, ја сам већ објаснио то.   

 

Председник већа:  Па  нисте објаснили.   

 

Сведок Шефко Калопер: Неко је пронио тамо глас да ће да га пусте, ти 

политички фактори, дошло је неко... 
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Председник већа:  Којим људима, мештанима или лицима која су тамо била 

затворена, где је био затворен и Момир Зец, којим људима? 

 

Сведок Шефко Калопер:У чаршији, чаршија је мала, знате, 50-60-000 људи.   

 

Председник већа:  Мислите на становнишво Горњег Рахића, је ли тако? 

 

Сведок Шефко Калопер: Тако је, становништво. Пола их, не пола их, велики 

број њих под оружјем.  

 

Председник већа:  А шта сте чули ко хоће да га пусти и зашто хоће да га пусте? 

Шта сте чули о томе? 

 

Сведок Шефко Калопер: Па нисам ја знао, мене су позвали они који су били, 

како се то зове, кризни штаб и тако даље, да хитно дођем и смирим ту ситуацију и мене 

је возач, возач ми је био Аликадић, овај, како се зове, поменуо сам га мало прије, 

Хамдија. И знате кад се нађете пред светином која урла да ће побити све редом... 

 

Председник већа:  Зашто урлају, да ли Вам је познато зашто је генерал  Момир 

Зец био притворен?   

 

Сведок Шефко Калопер:Ја не знам зашто је, чуо сам да је неки дечко заробио 

негдје и да је протјеран, тај није био, не знам ни коме је припадао, ништа.  

 

Председник већа:  А ко је могао да има податке о томе,  ко је могао то да зна. 

Ви кажете: не знате као В.Д. начелник полиције. Ко је могао да зна више детаља о 

томе? 

 

Сведок Шефко Калопер: Могао је Фарук Мујкановић  који је био командант.  

 

Председник већа:  Чега је био командант?  

 

Сведок Шефко Калопер:Па ту, те војске у формирању.  

 

Председник већа:  Која је то била јединица? 

 

Сведок Шефко Калопер:А јој, откуд ја знам, сад се зове, сада је зову 108., не 

знам. 

 

Председник већа:  Сада, мислите на 108. јединицу? Добро. A да ли је војна 

полиција била при тој 108. јединици или некој другој војној јединици која се 

формирала како сте мало пре објаснили, коју је формирао Џемо Мехић? 

 

Сведок Шефко Калопер: Нешто што сам овај поменуо. Та комплетна јединица 

или касарна те јединице у формирању па самим тим и полиције је била планирана и 

касније усмјеравана да се смјешта, да се држи на окупу у школи, у основној школи у 

Горњем Рахићу. И онда и сад постоји, то је та зграда била. Значи, за мог боравка та 

јединица није до краја формирана или ја нисам знао, знате, ево сад да будем искрен, ја 

неке ствари нисам знао. Ја нисам знао за тамо неке састанке да се стави неко под 



 39 

команду Хрватске, везе благе нисам имао. Неко је одржавао састанке и мимо, полиција 

не може ни данас све да зна, поготову нешто што је предмет политике и тако даље. 

Значи формиране су, ја знам и ово по чувењу и по сазнањима је л` овај, не непосредно 

да ја учествујем и да ја формирам 108. бригаду и тако даље. Одређена је била та, није 

још... Знате иду дјечаци са мјесне заједнице Бродуша, направили некакав..., они су  

посебна јединица, они тамо посебна са Кланца, они посебна, то је шаренило било 

једно, разумијете. Е сад како то ко види. Послије мог одласка се  то све устројило, 

после мог одласка и ти неки који су били паравојска, били војска и тако даље.  

 

Председник већа:  Добро.  

 

Сведок Шефко Калопер:Данас неки и ту војску називају паравојском.  

 

Председник већа:  Да ли то значи да седиште војске није било у Окрајцима 

односно у овом расаднику, да нису ту били стационирани? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не, не. Војске не, а команде јесте.   

 

Председник већа:   Команда је била ту.  

 

Сведок Шефко Калопер: Тако је. 

 

Председник већа:  Колико је било тада у команди војске људи, колико је било? 

 

Сведок Шефко Калопер: Како ћу ја знати.  

 

Председник већа:  Не знате?  То Вас питам, ако знате.  

 

Сведок Шефко Калопер:  Не, не, не знам.  

 

Председник већа:  Је л` пазите, то није велико место, Ви сте начелник 

полиције, мени је логично да сте упознати са војним структурама.  

 

Сведок Шефко Калопер: Знате људи наоружани до зуба и тако даље, поједини,  

поједини у патикама, а мени отели службеник  "Шкорпион", овај, пет километара од 

Брчког и тако даље. Нисам ја могао вршљати и ходати куд сам ја хтио.  

 

Председник већа:  Ко Вам је забрањивао? 

 

Сведок Шефко Калопер: Пунктови, пунктови  су свугдје постојали и на 

српској и на бошњачкој страни.  

 

Председник већа:  На бошњачкој страни ко је био на пунктовима?  

 

Сведок Шефко Калопер: Не знам, одакле ја то знам. 

 

Председник већа:   Па да ли сте пролазили?  

 

Сведок Шефко Калопер:Не пролазили, пробио се.  
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Председник већа:  Добро. И није Вам познато ко је поставио те пунктове? 

 

Сведок Шефко Калопер:Пункт  на Броду, пункт, под гранатама дакле, ту ме 

разоружавају и тако даље, отимају, пункт на Брки, на улазу у Брку, пункт овај на тим 

Окрајцима, ђе све није било, куд окренете се пункт, некакав пункт.   

 

Председник већа:  Добро. И Вама  није познато ко је био, ко је распоређен  на 

тим пунктовима? 

 

Сведок Шефко Калопер: Како ће  ми бити познато. Опростите што овако.... 

 

Председник већа:  Па ја морам да Вас питам, јер пазите, ако сте Ви начелник 

полиције у једном месту које је јако мало место, мени је логично да Вам буде познато 

па Вас зато питам, а Ваше је да одговорите  оно чега се сећате. 

 

Сведок Шефко Калопер: Не знам. 

 

Председник већа:   Не знате, добро. Дакле, Ви нисте Армана Јашаревића  

распоредили на дужност командира војне полиције као што он то тврди? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не.   

 

Председник већа:  Добро. Да ли има неко неко накнадно питање за овде 

присутног сведока? Изволите тужиоче. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине:Ја се извињавам, пропустио сам читајући 

ово. Сад је поменуо човек имена неких лица којих се сетио као полицајаца  који су 

били под његовом командом или већ нису били. Галиб Хаџић, да ли  му то име нешто 

значи? Да ли је он можда био међу тим полицајцима под његовом командом или не? 

 

Сведок Шефко Калопер:Е добро сте ме подсјетили. Он је кадар који је у 

полицију ушао тим страначким новим промјенама, како се то зове, значи није био 

квалифицирани полицајац, он је био припадник крим службе.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Јесте ли му Ви надређени били или не? 

 

Сведок Шефко Калопер: Новалија му је био старешина.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро. Реците ми, како се зове, Ферид 

Фазловић?  

 

Сведок Шефко Калопер: Ферид Фазловић, то је државна.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине:  Добро. Асмир Татаревић? 

 

Сведок Шефко Калопер:Момка знам али нисам са њим имао никаквих 

контаката.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Је л` био под Вашом  командом или не? 
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Сведок Шефко Калопер: Не, не, то је  војна.... 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Није био, добро. Поменули сте Сенада 

Јашаревића, ако сам добро? 

 

Сведок Шефко Калопер:Сенад? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да. Да ли њега знате? 

 

Сведок Шефко Калопер: Исто државна.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Хазим Мујкић? 

 

Сведок Шефко Калопер: Државна. И то појавио се двадесет дана после.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Есад Банда? 

 

Сведок Шефко Калопер: Био је јавна. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Је л` био под Вашом командом? 

 

Сведок Шефко Калопер: Полицајац, јесте.   

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро. Нико Салатовић? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не, не, Нико Чанчаревић, а не, Нико Салатовић? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Да.   

 

Сведок Шефко Калопер: Бивши матичар, сада полицајац, тад га не сјећам се.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Је л` тада био или не знате? Код Вас? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не сјећам га се из тог периода, а сад је полицајац, 

иначе га се сјећам као матичара у Горњем Совику, гдје сам некада ишао радити 

провјере. Молим? 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Добро, добро. Само да Вас питам само за 

нека лица, да ли Вам значи то што сте рекли да сте чули за то лице Миленко Радушић 

Пијевац, да ли Вам нешто значи име Васиљко Тодић?  

 

Сведок Шефко Калопер:  Не.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: А Александар Павловић? То је локални 

фотограф у Брчком? 

 

Сведок Шефко Калопер: Не. 

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Радо Симић? 
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Сведок Шефко Калопер: Не.  

 

Заменик тужиоца за ратне злочине: Ништа. Више немам, хвала.  

 

Председник већа:  Немате више. Изволите браниоче. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Ако можете сведока као моје допунско питање да питате 

где је он последње године пре почетка оружаних сукоба  провео и на којим пословима? 

 

Председник већа:  Ево изволите, одгворите на питање.  

 

Сведок Шефко Калопер: Опростите, нисам добро разумио.  

 

Председник већа:  Где сте пре и после овог периода провели на којим  

пословима? Пре овог периода мај-лун `92. године, на којим пословима сте провели и 

где сте радили? 

 

Сведок Шефко Калопер: Био сам инспектор Службе државне безбједности  у 

Центру службе безбједности  Тузла, тако се то звало, овај, радна заједница нам је била 

у Сарајеву и непосредно пред рат, двије  године сам провео на Косову, двије године, у 

комплету. И одатле  видио да се све растаче и да се припрема распад Југославије.  

 

Председник већа:   Добро. И само да Вас питам једно питање. Шта Ви мислите 

о Тахту Халилу и да ли је он био неки старешина и  које су биле његове активности  у 

овом периоду и  да ли је он био надређени на било који начин Осману Османовићу? 

 

Сведок Шефко Калопер: Тахто Халил би требао бити у том периоду овај у 

равни са Османом и са осталим колегама јер је њему командовао Решид Мусић, који је 

доведен. 

 

Председник већа:  Тахти Халилу? 

 

Сведок Шефко Калопер: Јесте, Тахто је исто  државна.  

 

Председник већа:  Државна безбедност. Које  је он послове обављао пре  рата, 

да ли Вам је познато? 

 

Сведок Шефко Калопер: Прије рата је радио у Деташману, овај, исто, исти, он 

је био млађи инспектор, ја сам био инспектор, овај, он је радио, јој ако ми вјерујете, ја 

мислим да је радио по емиграцији. Ја сам радио по западним обавештајним службама 

задњих пет година  службе, а прије тога сам радио по унутрашњем непријатељу, скоро 

све те ресоре.  

 

Председник већа:  Добро. То је све. Да ли можемо да отпустимо сведока?  

 

Ја Вам се захваљујем,  можете се удаљити.  

 

На сагласан предлог странака сведок се удаљује из заседања.  
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 Ми ћемо наставити даље, само да се одјавимо, да контатирамо судију Златић 

Фуада. Ја Вам се захваљујем на помоћи.  Ми ћемо  одредити нови претрес и ми ћемо 

Вас контактирати путем Службе за помоћ и подршку сведоцима у вези даљих 

испитивања сведока из вашег суда.  

 

Судија Основног суда у Брчком, БиХ, Фуад Златић: Добро. Нема ништа 

конкретно? 

 

Председник већа:  За сада нема ништа конкретно, ја Вас не би задржавала  

пошто ми имамо од усвојених доказних предлога још пар доказа, али треба бранилац, 

пошто су сви на различитим територијама, дакле  Зеница, Бања Лука, Брчко, па ево 

бранилац уколико може  одмах. 

 

  Судар Амир, Ви сте доставили адресу, остали сте при предлогу да се он испита. 

Он је у Брчком.  Ћандић Мустафа је Зеница, и Момир Зец, Бања Лука.  То су доказни 

предлози који су до сада усвојени.   

 

Адвокат Ђорђе Дозет:Уз сагласност мог брањеника Ћандић Мустафу нема, не 

видим након саслушања односно испитивања ових сведока, од њега ћемо одустати. Од 

овог претходног кога сте навели  Судар Амира, њега, инсистирамо на њему, јер 

сматрамо да је врло битан као и господина Зеца, и ова три логораша које сам до сада 

поменуо,  с тим што бих Вас замолио, без обзира на оно што сам до сада рекао да су 

они спремни да дођу за Београд, информација коју ја имам са друге стране је због свих 

ових ситуација да такође буду испитани видео линка из Брчког, ако их  наравно 

прихватате као сведоке. 

 

Председник већа:  Добро. Ми о тим доказним предлозима нисмо одлучили. 

Дакле, ми можемо само сада да обавестимо присутног судију Основног суда у Брчком,  

колегу, који сведоци би могли бити испитани на наредном претресу. Мислим да је 

најбоље да то ми разјаснимо сада, након што ми искључимо видеоконференцијску 

везу, а ми ћемо Вама путем Службе за помоћ и подршку сведока доставити термине, па 

ћете се Ви изјаснити када бисте евентуално могли, уколико одредимо испитивање 

сведока из Брчког. 

 

  Судија Основног суда у Брчком, БиХ, Фуад Златић: Добро, договорено.  

 

Председник већа: Можемо да се искључимо.  Довиђења.  

 

Ево овако, браниоче Дозет, ја да Вас подсетим наложено Вам је од стране суда 

да доставите оригинал мобилизацијској позива који сте доставили уз поднесак од 

07.07.2020. године.  Да ли сте Ви у могућности да доставите посебно имајући у виду 

изјашњење тужиоца у односу на овај доказни предлог? 

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Судија, ја сам, дозвољавам да сам погрешно разумео у 

моменту, ако прихватите тај доказ да ће бити изведен да ћу ја оригинал  да вам 

предочим као и свих осталих докумената, доказе које смо приложили.  

 

Председник већа:  Да би донели одлуку ми морамо да имамо оригинал. Од 

увида у оригинал зависи да ли ћемо прихватити тај доказ. Нама је то од значаја за 

одлуку. 
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Адвокат Ђорђе Дозет: Могу ја у току сутрашњег дана да донесем све те 

документе које смо тад предложили, дакле од службених легитимација, 

мобилизацијског позива,  не знам шта је још тад ту било, дакле имамо све оригинале. 

Оне нотесе које смо вам, мислим да су Вам прошли кроз руке, јер сам их Вама 

доставио у копији, а налазе се код окривљеног, па у тренутку ако прихватите то као 

доказ, окривљени ће  понети са собом па вам то предочити.    

 

Председник већа:  Не, ове доказе који су издати од одређених државних органа, 

то нам је потребно.  

 

Адвокат Ђорђе Дозет: Дакле, немам сад код себе, али морам да Вам доставим у 

току сутрашњег дана. 

 

Председник већа:  Добро. Дакле, у овој фази ми имамо од до сада усвојених 

доказних предлога за испитивање сведока, као што  сам рекла, Ви сте од  Ћандић  

Мустафе одустали, је ли тако?  

 

Констатује се да је бранилац оптуженог  адвокат Ђорђе Дозет  одустао од 

доказног предлога за испитивање сведока Ћандић Мустафе.  

 

Дакле, од до сада усвојених доказних предлога Судар Амир из Брчког, Момир 

Зец из Бања Луке, а сви остали су испитани. Сада Ви изјасните се, не можемо да 

зовемо, да организујемо истовремено, истога дана испитивање Судар Амира из Брчког 

и Момира Зеца из Бања Луке. 

 

Адвокат Ђорђе Дозет:  Ја заиста не могу преко онога што ми је генерал Зец 

рекао, дакле он је замолио ако икако постоји могућност да се направи 

видеоконференцијска веза са Бања Луком, с обзиром да он тамо живи, да је човек 

нарушеног здравља, па да, он је дакле, преносим његову молбу. И ово што сам вам сад 

рекао,  ако прихватите остале, ову тројицу логораша,  да такође буду видео линком из 

Брчког, јер су они чини ми се да су сва тројица из Брчког и околине.  

 

Председник већа:  Добро.  

 

Адвокат Ђорђе Дозет:  Јасно ми је да Судар Амир и Момир Зец не могу истим 

видео линком да буду испитивани, али мислим ако прихватите за ово... 

 

Председник већа:   Добро. Ево ја мислим да сте се ви тако и определили да за 

следећи главни претрес организујемо испитивање Момира Зеца и уколико буде 

преостало времена одлучићемо о писаним, о доказним предлозима, којима се предлаже 

увид у документацију и извешћемо доказе које суд буде усвојио, а да за наредни 

претрес одредимо испитивање Момира Зеце путем видеоконференцијске везе из Бања 

Луке. 

 

Ја ћу одредити термин, не знамо Бања Лука како они функционишу са 

видеоконференцијским везама и какво је њихово заузеће  судница и да ли је могуће 

датума који ћемо ми одредити, али ево ми ћемо одредити датум, контактираћемо данас 

Бања Луку, па уколико не може тај термин, ви ћете бити обавештени о неком наредном 

термину.  
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Суд доноси  

 

Р Е Ш Е Њ Е  
 

Главни претрес се ОДЛАЖЕ, 

 

 а наредни се ОДРЕЂУЈЕ 26.05.2021. године, судница број 3.  

 

28. су само две. Онда  

 

28.05. у 10,00, судница 3 и 4,  што је присутнима саопштено уместо позива.  

 

Позив за испитивање доставити сведоку Момиру Зецу, контактирати Службу за 

помоћ и подршку надлежног суда Бања Лука.  

 

Довршено у 13,37. 

 

Записничар                                                                   Председник већа-судија  

 

   

   

  

  

 

 

 

  
 

 


